

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉



ယခုရက်စွဲမှတ်တမ်းပါ အချက်အလက်များသည် မြန်မာ့အရေး လေ့လာသူများအဖွဲ့၏ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီ ၁၃ ရက်မှ ဇန်နဝါရီလ ၂၅ ရက်နေ့အတွင်း ဖြစ်ပွားခဲ့သော လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခများ၊ ဆွေးနွေးမှုများနှင့် တခြားသော ဆက်စပ်သတင်း များအား မီဒီယာများမှတစ်ဆင့် မှတ်တမ်းတင်ထားသော ရက်အလိုက် ငြိမ်းချမ်းရေးသတင်း စုစည်းချက်များ ဖြစ်ပါသည်။ ထို့ကြောင့် ရက်စွဲမှတ်တမ်းပါအချက်များသည် မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများ၏ အမြင်နှင့် အဘော်မဟုတ်ဘဲ ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် ပတ်သက်သော မီဒီယာဖော်ပြချက်များအား စုစည်းပေးထားခြင်းသာဖြစ်ပါသည်။ မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများအဖွဲ့မှ ထုတ်ဝေလျက်ရှိသော ငြိမ်းချမ်းရေး ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်းများအား ပိုမိုကောင်းမွန်စေရန်အတွက် အကြံပြုချက်များပေးပါရန် အကူအညီ တောင်းခံအပ်ပြီး၊ အကြံပြုချက်များပေးပို့လိုပါက [bcmg.burma.org@gmail.com](mailto:bcmg.burma.org@gmail.com) နှင့် ဖုန်း - 09-798560989 တို့ကို ဆက်သွယ်နိုင်ပါသည်။

မြန်မာ့အရေးလေ့လာသူများအဖွဲ့

လက်နက်ကိုင်ပဋိပက္ခ

ရှမ်း

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၆ ရက်နေ့ နံနက် ၇:၀၀ နာရီမှ ၁၁:၀၀ နာရီအထိ သီပေါမြို့နယ် လုံဝယ်ကျေးရွာ အနီး၌ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေးတပ်မတော် (RCSS) တို့ကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွား ခဲ့သည်။ [\(Marnagar\)](#) [\(NMG\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် ဆင်ပိုင်းကျေးရွာအုပ်စု ဆင်ပိုင်းကျေးရွာအနီး၌ သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS) တို့ကြား နံနက် ၁၀:၃၀ အချိန်ခန့်တွင် ၁ ကြိမ်၊ နေ့လည် ၁၂:၀၀ အချိန်တွင် ၁ ကြိမ် စုစုပေါင်းနှစ်ကြိမ်ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲကြောင့် SSPP ဘက်မှ တပ်သား ၈ ဦးထိခိုက်ဒဏ်ရာ ရရှိခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#)

ကရင်

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ဖာပွန်ခရိုင် လူသောမြို့နယ် အတွင်းရှိ လယ်မူပလော နှင့် ဖော်မူပလော အကြား လယ်ဒိုထီးနေရာ တစ်ဝိုင်း၌ မြန်မာ့တပ်မတော် နှင့် ကရင်အမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော်/ ငြိမ်းချမ်းရေးကောင်စီ (KNLA/PC) တို့ကြား တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(KIC\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် ကရင်ပြည်နယ် ဖာပွန်မြို့နယ်တွင် မြန်မာ့တပ်မတော် နှင့် ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) တို့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ ဇန်နဝါရီလ ၁၈ ရက်နေ့တွင် (KNU) မိုင်းခွဲ တိုက်ခိုက်ခြင်းများလည်း ပြုလုပ်ခဲ့ပြီး မြန်မာ့ တပ်မတော်ဘက်မှ ၁ ဦး ဒဏ်ရာ ရရှိခဲ့သည်။ အဆိုပါ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားနေသာ နေရာတွင် တပ်မတော်မှ လမ်းဖောက်ခြင်း လုပ်ငန်းများ လုပ်ဆောင်လျက်ရှိသည်။ အဆိုပါ လမ်းဖောက်သော နေရာတွင် (KNU) တို့၏ ကန့်သတ်နေခြင်းများ ပါဝင်နေခြင်းကြောင့် စစ်ရေး ပဋိပက္ခများ ဖြစ်ပွားနေခြင်း ဖြစ်သည်။ [\(RFA\)](#) [\(BBC\)](#) [\(TheLadies\)](#)

ရခိုင်

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့ နံနက် ၈:၃၀ မှ နေ့လည် ၁၂:၃၀ ခန့်အထိ ရေလယ်ချောင်း ကျေးရွာ ၌ မြန်မာ့တပ်မတော် နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲကြောင့် ခမီရွာသား ၂၀၀ ကျော် သရက်ပြင် ကျေးရွာဘက်သို့ ရွာလုံးကျွတ် ထွက်ပြေး တိမ်းရှောင် ခဲ့ရသည်။ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားပြီးသည့် အချိန်တွင် သရက်ပြင် အုပ်ချုပ်ရေးမှူးအပါအဝင် လူဦးရေ ၁၅ ဦးအား ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွားခဲ့သည်။ ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့ အရောက်တွင် ၁၃ ဦးအား ပြန်လည်လွှတ်ပေးခဲ့ပြီး ၂ ဦးအား မတရား အသင်း ဆက်သွယ်ရေး ပုဒ်မဖြင့် တရားစွဲဆိုခဲ့သည်။ [\(TheLadies\)](#) [\(BBC\)](#) [\(VOA\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် စပါးထားရွာ အရှေ့ဘက်၌ မြန်မာ့ တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ အလားတူပင် ကျောက်တော်မြို့နယ်နှင့် ပုဏ္ဏားကျွန်းမြို့နယ်များတွင်လည်း တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားသည်ဟု ဒေသခံများမှပြောခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#) [\(VOA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ ဇန်နဝါရီ ၁၄ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် ရသေ့တောင်မြို့နယ် ကြိမ်သာ ကျေးရွာ အနီး၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွား ခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲတွင် လက်နက်ကြီးများ အသုံးပြုခဲ့ကြသည်။ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားနေစဉ် အချိန်အတွင်း စိုက်ခင်းများတွင် ရောက်ရှိနေသည့် ရွာသားများသည် ရွာများသို့ ထွက်ပြေးခဲ့ရသည်။ မြန်မာ့တပ်မတော်မှ အသက် ၆၀ ကျော် ရွာသား ၂ ဦးအား ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွားခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၅ ရက်နေ့ နံနက် ၈:၀၀ နာရီခန့်တွင် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် စပါးထားရွာ အရှေ့ဖက်၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၅ ရက်နေ့ နေ့လည်ပိုင်းတွင် မြန်မာ-ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နှစ်နိုင်ငံနယ်စပ် ခြံစည်းရိုး နယ်စပ်မှတ်တိုင်အမှတ် ၁၀၀-၅၆ နယ်မြေလုံခြုံရေးစခန်းအနီး၌ မိုင်းတလုံး နင်းမိပေါက်ကွဲခဲ့ပြီး မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့ဟု တပ်မတော်ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ရုံးမှ သတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Military\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၆ ရက်နေ့ နေ့လည်တွင် မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် တိုက်ပွဲများကြောင့် မောင်တောမြို့နယ် မြောက်ပိုင်းရှိ ရန်အောင်မြင်ကျေးရွာ အတွင်းသို့ လက်နက်ကြီးတစ်လုံး ကျရောက် ပေါက်ကွဲခဲ့ရာ ဒေသခံ ၂ ဦး ဒဏ်ရာရ၊ နေအိမ်တစ်လုံး မီးလောင်ဆုံးရှုံးခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(DMG\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ်နှင့် ချင်းပြည်နယ်အစပ် ပလက်ဝမြို့နယ် တရာအိုင်ရွာ အနောက်မြောက်ဘက်၌ မြန်မာ့ တပ်မတော် နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် ဥယျာဉ်သာ ရွာအနီး၌ ၁ ကြိမ်၊ ကျောက်တော်နှင့် ပုဏ္ဏားကျွန်းသွားတောင်ပေါ်လမ်း၌ ၁ ကြိမ် မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား တိုက်ပွဲများ ဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားရာတွင် မြန်မာ့တပ်မတော်ဘက်မှ လေကြောင်း အသုံးပြု၍ ပုံးကြဲတိုက်ခိုက်ခြင်းများ ရှိပြီး လက်နက်ကြီးများလည်း အသုံးပြုခဲ့ သည်။ တိုက်ပွဲများကြောင့် ဒေသခံ ၁၂၀ ခန့် နီးစပ်ရွာများရှိ ဆွေမျိုး သားချင်းများ ထံတွင် ခိုလှုံနေခဲ့ရသည်။ [\(VOA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ကျောက်တော်မြို့နယ် တောင်မင်းကုလား ကျေးရွာ အုပ်စု ငှက်ပျော်ချောင်းရွားဘက်၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက်စွဲတပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့ နံနက် ၇:၄၄ မိနစ်အချိန်တွင် နယ်စပ်ခြံစည်းရိုးမှ မီတာ (၂၀၀) အကွာခန့်၌ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နိုင်ငံဘက်အခြမ်းမှ နယ်ခြားမှတ်တိုင် (၄၁) ရဲကင်းစခန်းသို့ ဗုံးပစ်လောင်ချာ ဗုံးသီး ၄ လုံး၊ လက်နက်ငယ် အချက် ၂၀၀ ခန့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ဖြစ်ပွားခဲ့သည်ဟု ဗိုလ်မှူးချုပ် ဇော်မင်းထွန်းမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#) [\(Mizzima\)](#) [\(RFA\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် မောင်တောမြို့နယ်မြောက်ပိုင်း မြန်မာ-ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နယ်စပ်အနီးရှိ နယ်ခြားစောင့် လုံခြုံရေး စခန်းတစ်ခုအား အမည်မသိလက်နက်ကိုင်တစ်ဖွဲ့မှ လက်နက်ကြီးများဖြင့် ပစ်ခတ်ခဲ့သည့်အတွက် ရဲတပ်ဖွဲ့ဝင် နှစ်ဦး နှင့် အင်ဂျင်နီယာတပ်က အလုပ်သမားတစ်ဦး ထိခိုက် ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)

အခြား

- ❖ ကရင်ပြည်နယ်၊ ဖာပွန်မြို့နယ် ဘော်စခိုကျေးရွာအနီးတွင် တပ်မတော် ရိက္ခာ ထောက်ပံ့ရေးယာဉ်တန်း ဖြတ်သန်းစဉ် ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) နှင့် တပ်မတော်အကြား ဇန်နဝါရီလ ၁၈ ရက်နေ့တွင် တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားပြီး တပ်မတော်သားတစ်ဦး ကျဆုံးသွားပြီး ရိက္ခာထောက်ပံ့ရေးယာဉ်လည်း ပျက်စီးသွားခဲ့သည်။ ထို့အတွက် တောင်ပိုင်းတိုင်းစစ်ဌာနချုပ်မှ KNU တပ်မဟာ ၁၊ တပ်မဟာ ၃၊ တပ်မဟာ ၅ တို့အား ကန့်ကွက်စာပေးပို့ခဲ့သည်။ [\(TheVoice\)](#)

စစ်ဘေးရှောင်

ကချင်

- ❖ ကချင်ပြည်နယ် ချီဖွေမြို့နယ်အတွင်း၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ကချင်လွတ်လပ်ရေး တပ်မတော် (KIA) တို့ကြားဖြစ်ခဲ့သော တိုက်ပွဲများကြောင့် လော်ဝေါ် နှစ်ခြင်းအသင်းတော် စစ်ဘေးဒုက္ခသည် စခန်းအတွင်းသို့ နိုဝင်ဘာ ၂၅ ရက်နေ့ည ကျရောက်ခဲ့သော လက်နက်ကျည်ဆံသည် ပေါက်ကွဲလာနိုင်သည့် အတွက် အမြန်ဆုံး ရှင်းလင်းပေးစေလိုကြောင်း စခန်းတာဝန်ခံ ဦးဒေတန်ဇေဒိုင်မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

ရှမ်း

- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း လားရှိုးခရိုင် ကွမ်းလုံမြို့နယ်ထဲမှ ထွက်ပြေးသွားခဲ့ရသည့် ကျန်ကြွကြောင်း၊ ကြူကော်ယွင်း၊ ဟိုပုံ၊ မန်ဟွယ် နှင့် ညိုချန်းကျေးရွာ များတွင် တပ်မတော်မှ တပ်စခန်းချ၍ လုံခြုံရေး ဆောင်ရွက်ပေးနေပြီဖြစ်သည့်အတွက် ဇန်နဝါရီလ ၁၂ ရက်နေ့တွင် မြောင်ဇီးတိုင်းရင်းသား ၅၀၀ ခန့်သည် နေရပ်ပြန်သွား ကြပြီဟု အရှေ့မြောက်ပိုင်းတိုင်း စစ်ဌာနချုပ် ဗိုလ်မှူးကြီး ဝင်းထွဋ်လေး မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ လင်းခေးမြို့သို့ စစ်ရှောင်အဖြစ် သွားရောက်ခိုလှုံနေရသော မိုင်းပန်မြို့နယ် နောင်မွန်အုပ်စု လုံချိုရွာသား ၇၀ ကျော်အား ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့ နေ့လည် အချိန်တွင် ရလခ တိုင်းမှူးအမိန့်ဖြင့် စစ်ကား ၇ စီး အသုံးပြုကာ နေရပ်ပြန်ပို့ခဲ့ကြောင်း မိုင်းပန်မြို့ တပ်တွင်းနီးစပ်သူ ဝန်ထမ်းတစ်ဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(ShanNews\)](#)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း၊ သီပေါမြို့နယ်အတွင်းရှိ နားမခေါ်တိုက်ပွဲရှောင်စခန်း၌ ခိုလှုံနေသည့် ကျေးရွာ ၆ ရွာမှ အိမ်ထောင်စုပေါင်း ၂၁၉ စု၊ လူပေါင်း ၆၅၅ ဦး စောင့်၊ အနွေးအထည်နှင့် စားနပ်ရိက္ခာများ အရေးပေါ်လိုအပ်လျက်ရှိကြောင်း တိုက်ပွဲရှောင်စခန်းတာဝန်ခံ ဦးစိုင်းဆန်စိန်မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(TheVoice\)](#)
- ❖ ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် လုံဝယ်ရွာ အရှေ့ဘက်၌ ဇန်နဝါရီလ ၁၆ ရက်နေ့ နံနက် ၆:၀၀ နာရီတွင် ရှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) နှင့် ရှမ်းပြည် ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) တို့ တိုက်ပွဲကြောင့် လုံဝယ်ရွာ၊ ဖက်နန်ရွာနှင့် ခါးရိုးရွာမှ ရွာသားများသည် နားကန်ရွာ နောင်ကော်ကြီးရွာနှင့် နောင်အန်ရွာ ဘုန်းကြီးကျောင်းများတွင် ဒေသခံ ထောင်ချီ၍ ထွက်ပြေး ခိုလှုံနေခဲ့ရသည်။ [\(RFA\)](#) [\(Marnagar\)](#)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်တောင်ပိုင်း မိုင်းပန်မြို့နယ်အတွင်း ပအိုဝ်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေး အဖွဲ့ချုပ် (PNLO) နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) တပ်များအကြား ဒီဇင်ဘာလအတွင်း ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် တိုက်ပွဲများကြောင့် 'ဝ' တောင်ပိုင်းသို့ ရောက်ရှိနေသည့် စစ်ရှောင် ၅၀၀ ကျော်သည် ဇန်နဝါရီ ၁၇ ရက်နေ့တွင် နေရပ်သို့ ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Marnagar\)](#)
- ❖ မိုင်းပန်မြို့နယ် အရှေ့တောင်ဘက် ပန်ပိတောင်ကြော တိုက်လှုပ်ရှားနေသော သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) နှင့် ပအိုဝ်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ (PNLO) တပ်များအကြား စစ်ရေးတင်းမာမှုကြောင့် ထိုင်းနယ်စပ်သို့ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်နေရသည့် နားမွန်အုပ်စု မိုက်ပုတ်ရွာ ပန်ပိရွာ နောင်ချိုရွာများမှ စစ်ဘေးရှောင် ၃၀၀ ကျော်သည် ဇန်နဝါရီ ၁၇ ရက်နေ့တွင် နေရပ်သို့ ပြန်ခဲ့သည်။ [\(ShanNews\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

ကရင်

- ❖ ထိုင်း-မြန်မာနယ်စပ် ဒုက္ခသည်စခန်းများ၌ နေထိုင်နေကြရဆဲဖြစ်သည့် ဒုက္ခသည် စခန်း ၉ ခု၊ ဒုက္ခသည်စုစုပေါင်း တစ်သိန်းနီးပါးသည် မြန်မာနိုင်ငံ အရပ်သား အစိုးရ အသစ်တက်ပြီး အပြောင်းအလဲများ ဖြစ်လာပြီးသည့်နောက်ပိုင်းအထိ နေရပ် ပြန်နိုင်ရေး ပြန်လည်နေရာချထားရေး ကိစ္စများသည် မရေမရာ ဖြစ်နေဆဲ ရှိနေသေးကြောင်း ကရင်ဒုက္ခသည် ကော်မတီဥက္ကဋ္ဌ ဦးရောဘတ်ထွေးမှ ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#)

ရခိုင်

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် မြန်မာ့တပ်မတော် နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား ဖြစ်ပွားခဲ့သော တိုက်ပွဲကြောင့် ခမီရွာသား ၂၀၀ ကျော် သရက်ပြင်ကျေးရွာဘက်သို့ ရွာလုံးကျွတ် ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်ခဲ့ရသည်။ [\(BBC\)](#)
- ❖ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂ လူ့အခွင့်အရေး အထူးကိုယ်စားလှယ် ယန်ဟီးလီ၏ ထိုင်းနိုင်ငံ နှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နိုင်ငံ ၁၁ ရက်ကြာ ခရီးစဉ်တွင် မြန်မာနိုင်ငံထဲ၌ ဆိုးဆိုးရွားရွား ကြုံတွေ့ရဆဲရှိသည့် လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများအား သက်သေ အထောက်အထားနှင့်တကွ အသေးစိတ် တင်ပြနိုင်ရန် နှင့် ရိုဟင်ဂျာ ဒုက္ခသည်များအနေဖြင့် တရားမျှတမှု ရရှိရန် တို့ကို ထည့်သွင်းဆွေးနွေးသွားမည်ဟု ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံ ကော့ဖီဘဏ္ဍာအနီး ဘာလုခါလီ ဒုက္ခသည်စခန်းနေ ရိုဟင်ဂျာဒုက္ခသည်ကိုအီစလံမှ ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#)
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း မြန်မာ့တပ်မတော် နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား ဖြစ်ပွားခဲ့သော တိုက်ပွဲများကြောင့် ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက် နောက်ပိုင်းရရှိထားသည့် စာရင်းများအရ နေရပ်စွန့်ခွာ ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင် နေရသည့် စစ်ဘေးရှောင် ၆၀၀၀ ခန့်ရှိပြီး အဓိကအများဆုံးမှာ ပုဏ္ဏားကျွန်း၊ ကျောက်တော်၊ ရသေ့တောင် တို့တွင်အများဆုံးဖြစ်ကြောင်း ရခိုင်တိုင်းရင်းသား မျိုးနွယ်များ အစည်းအရုံးမှ အတွင်းရေးမှူး ကိုဇော်ဇော်ထွန်းမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(Mizzima\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် မောင်တောမြို့ ကညင်တန်းရပ်ကွက်ရှိ ဟိန္ဒူမိသားစု ၂၉၃ စုရှိသည့် ဟိန္ဒူဒုက္ခသည်စခန်းအား အိန္ဒိယကောင်စစ်ဝန် Mr. Rajesh Kumar မှ စောင်အထည်ပေါင်း ၂၉၃ ထည်လှူဒါန်းခဲ့သည်။ [\(DMG\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

❖ ရခိုင်ပြည်နယ် အတွင်းဖြစ်ပွားနေသော တိုက်ပွဲများကြောင့် လတ်တလောတွင် ဒေသခံ လူဦးရေ ၆၀၀၀ ဝန်းကျင်သည် ထွက်ပြေးတိမ်းရှောင်နေရပြီး လတ်တလောထက် ရေရှည်အတွက် လူသားချင်းကူညီထောက်ပံ့မှုများ လုပ်ဆောင်ပေးရန် လိုအပ်ကြောင်း လူမှုအဖွဲ့ အစည်းများမှ ပြောဆိုခဲ့သည်။ တိုက်ပွဲရှောင်များထဲတွင် ကျောင်းသား ကျောင်းသူ ၂၄၀၀ ကျော်ပါဝင်သဖြင့် ကျောင်းအချို့အား ပိတ်ထားရခြင်းကြောင့် ပညာသင်ကြားပေးနိုင်ရေးအတွက် စီစဉ်ဆောင်ရွက်နေမှုများ ပြုလုပ်နေကြောင်း ပညာရေးဌာနမှ ဇန်နဝါရီလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)

အခြား

❖ မြန်မာ့ တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (AA) တို့အကြား တိုက်ပွဲများ ဆက်လက်ဖြစ်ပွားနေခြင်းကြောင့် ရခိုင်ပြည်နယ်မြောက်ပိုင်းနှင့် အလယ်ပိုင်းတွင် ခန့်မှန်းလူဦးရေ ၅၀၀၀ ခန့် နေရပ်စွန့်ခွာတိမ်းရှောင်ကြရ လျက်ရှိကြောင်း United Nations UNOCHA မှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)

❖ စစ်ဘေးဒုက္ခသည်များ နေရပ်ပြန်နိုင်ရေး ဖော်ဆောင်ပေးရန် ယမန်နှစ် အောက်တိုဘာလအတွင်း စာတင်ထားသော်လည်း ထူးရှားမှုမရှိသေးသည့်အတွက် လူမှုဝန်ထမ်း ကယ်ဆယ်ရေးနှင့် ပြန်လည်နေရာချထားရေး ဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စု ဝန်ကြီး၊ ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးမှုပူးတွဲ ကော်မတီ (UPDJC)၊ နိုင်ငံတော် သမ္မတနှင့် (KNU) တို့ထံ ယခုရက်ပိုင်းအတွင်း စာပြန်တင်ပြသွားမည်ဖြစ်ကြောင်း ဒုက္ခသည်အရေး လုပ်ဆောင်နေသူ နမ်ဆန်ယာန်ဒေသခံ စစ်ဘေးဒုက္ခသည် ဆရာ ဆိုင်းခေါင်မှ ဇန်နဝါရီလ ၁၇ တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(KachinWaves\)](#)

❖ မြန်မာနိုင်ငံသို့ ရောက်ရှိနေသည့် ကုလသမဂ္ဂ အထွေထွေ အတွင်းရေးမှူးချုပ်၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အထူးကိုယ် စားလှယ် Christine Schraner Burgen နှင့် ရခိုင်အမျိုးသားပါတီ (ANP) တို့ စစ်တွေမြို့ရှိ ရခိုင်အမျိုးသားပါတီရုံးချုပ်၌ တွေ့ဆုံစဉ်တွင် မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား တိုက်ပွဲများကြောင့် နေရပ်စွန့်ခွာ စစ်ဘေးရှောင်ပြည်သူများ ပုံမှန်အနေအထား ပြန်လည် ရောက်ရှိရေးကို ကုလသမဂ္ဂအနေဖြင့် ကူညီဆောင်ရွက်ပေးရန် တောင်းဆိုထားကြောင်း (ANP)၏ ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ ဦးခိုင်ပြည်စိုးမှပြောခဲ့သည်။

❖ ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်းတွင် ဖြစ်ပွားနေသည့် လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခကြောင့် နေရပ်စွန့်ခွာ တိမ်းရှောင်နေရသူများအပေါ် စိုးရိမ်ပူပန်ကြောင်းနှင့် အရေးပေါ် အကူအညီ လိုအပ်သူများကို ကူညီနိုင်ရေး ခွင့်ပြုရန် အစိုးရထံ ခွင့်တောင်း ထားကြောင်း နယ်စည်း မထား ဆရာဝန်များအဖွဲ့ MSF မှ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(BBC\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ အိန္ဒိယနိုင်ငံရောက် ချင်းဒုက္ခသည်များအနေဖြင့် UNHCR ၏ ဆုံးဖြတ်ချက်ကို ကန့်ကွက်သည့်အနေဖြင့် နဂိုအစီအစဉ်ဆွဲထားသည့်အတိုင်း နယူးဒေလီ UN ရုံးရှေ့တွင် (၃) ရက်ဆန္ဒပြခဲ့ကြသော်လည်း ဒုက္ခသည်များထုတ်ပြန်သော တောင်းဆိုချက်များ အပေါ် UN ဘက်မှ ဘာမှတုံ့ပြန်မှုမရှိသေးဟု Chin Refugee Committee ဥက္ကဋ္ဌ Remmawi မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(Khonumthung \)](#)
- ❖ အိန္ဒိယနိုင်ငံ နယူးဒေလီမြို့ရှိ UN ရုံးတွင် ချင်းဒုက္ခသည်အရေးနှင့်ပတ်သက်၍ UNHCR တာဝန်ရှိသူများနှင့် ချင်းဒုက္ခသည် ခေါင်းဆောင်များ တွေ့ဆုံပွဲတွင် ဒုက္ခသည်များ မျှော်လင့်ထားသော ရလဒ်များထွက်ပေါ်လာခြင်းမရှိသည့်အတွက် အောင်မြင်မှုမရှိဟု တွေ့ဆုံဆွေးနွေးပွဲတွင် ပါဝင်သူ Chin Human Right Organization (CHRO) ရုံးတာဝန်ခံ Salai Cung Dawt မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(Khonumthung\)](#)

လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှု

ရှမ်း

- ❖ ၂၀၁၈ ခုနှစ်အတွင်း ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်း၌ ဖြစ်ပွားခဲ့သည့် စစ်မြေပြင်အတွင်း တအာင်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA) မှ ဖမ်းစီးခဲ့သည့်ဇော်မျိုးထွန်း (ခ) ချမ်းမြေ့ထွန်း (ကြည်း-၅၈၆၈၆) ဗိုလ်ကြီး အခြေစိုက်ဗျူဟာ ကွတ်ခိုင်၊ အနိုင် (တ-၄၇၈၄၄၈) တပ်သား ခလရ (၂၄၂) ကွတ်ခိုင်၊ ဆန်းဝင်း (ကပ-၈၆၁၆၅၇) တပ်ကြပ် ထပရ (၆၂၆)၊ မင်းမင်း (တ-၄၂၁၅၉၃) တပ်သား ခလရ (၂၄၂) ကွတ်ခိုင်၊ အောင်စိုးဦး (တ- ၅၁၀၈၄၃) တပ်သား ခမရ (၃၂၄) နမ္မတူ၊ စိုင်းသန်းဇော်ဦး (တ-၅၂၄၄၇၁) တပ်သား ခမရ (၃၂၄) နမ္မတူ၊ ဇော်မိုးထွန်း (တ-၅၀၃၀၉၃) တပ်သား ခမရ (၃၂၄) နမ္မတူ။ အောင်နိုင်ဝင်း (တ-၂၅၄၆၈၁) တပ်သား ခလရ (၄၅) ကွတ်ခိုင်နဲ့ ဖြူမောင် တပ်သား စုစုပေါင်း ၉ ဦးအား (၅၆) နှစ်မြောက် တအာင်းအမျိုးသားတော်လှန်ရေးနေ့ ဇန်နဝါရီလ ၁၂ ရက်နေ့တွင် ခရီးစရိတ်ပေးကာ ပြန်လည်လွှတ်ပေးခဲ့သည်ဟု TNLA ပြန်ကြားရေး တာဝန်ခံ ဗိုလ်မှူးကြီး တာအိုက်ကျော်မှ ပြောခဲ့သည်။ [\(DVB\)](#)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်းမူဆယ်ခရိုင် နမ့်ခမ်းမြို့နယ် မန့်မိုင်ကျေးရွာအုပ်စုအတွင်းရှိ ပန်မောင်းကျေးရွာ၊ တာကွန်ကျေးများမှ တအာင်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA) ဇန်နဝါရီလ ၈ ရက်နေ့တွင် ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွားခဲ့သော ရွာသူရွာသား ၁၈ ဦးထဲမှ ၇ ဦးအား တစ်ဦးလျှင် မြန်မာငွေကျပ် သိန်းသုံးဆယ်နှုန်း ဖြင့်ရွေးယူခဲ့ရပြီး TNLA ထံတွင် ၁၁ ဦးကျန်ရှိနေသေးသည်ဟု ရွာသားများမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(MMTime\)](#)



ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

ရခိုင်

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၃ ရက်နေ့တွင် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် ရေလယ်ချောင်းကျေးရွာမှ မြန်မာ့တပ်မတော် နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားမှုအပြီးတွင် သရက်ပြင်ကျေးရွာမှ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးအပါအဝင် ဖမ်းဆီးခဲ့သော ဒေသခံရွာသား ၁၅ ဦးအနက်မှ ၁၃ ဦးအား ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့ ညပိုင်းတွင် ပြန်လွှတ်ပေးခဲ့၍ ကျေးရွာ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးနှင့် အခြားတစ်ဦးအား မတရားအသင်း ဆက်သွယ်ရေးပုဒ်မဖြင့် တရားစွဲဆိုခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#) [\(RFA\)](#) [\(VOA\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီ ၁၄ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် ရသေ့တောင်မြို့နယ် ကြိမ်သာကျေးရွာအနီး၌ မြန်မာ့တပ်မတော်နှင့် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) တို့ကြား တိုက်ပွဲဖြစ်ပွားခဲ့ပြီးနောက် အသက် ၆၀ ဝန်းကျင်ရှိ ဒေသခံရွာသား နှစ်ယောက်အား တပ်မတော်မှ ဖမ်းဆီး ခေါ်ဆောင်သွားသည်ဟု ဒေသခံရွာသားတစ်ဦးမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(VOA\)](#)
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ်၌ ဖြစ်ပွားနေသော လက်နက်ကိုင် ပဋိပက္ခများအတွင်း ကျေးရွာ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးအချို့အား ဖမ်းဆီးစစ်ဆေးမှုများ ခေါ်ယူမေးမြန်းမှုများ ပြုလုပ်နေသည့် အတွက် ထိုပြဿနာများကို ကူညီဖြေရှင်းပေးရန် ရသေ့တောင်မြို့နယ် မြို့နယ် အုပ်ချုပ်ရေးမှူးထံသို့ ဇန်နဝါရီ ၁၅ ရက်နေ့တွင် ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူး အယောက် ၃၀ မှ သွားရောက်တင်ပြခဲ့ရာ မြို့နယ်အုပ်ချုပ်ရေးမှူးမှတစ်ဆင့် ခရိုင်၊ ပြည်နယ်အဆင့်ဆင့် တာဝန်ရှိသူများသို့ တင်ပြပြီး တာဝန်ယူမဖြေရှင်းပေးပါက အသက်အိုးအိမ်စည်းစိမ်ကို စိုးရိမ်၍ နတ်ထွက်မည်ဟု အနားချောင်းကျေးရွာ အုပ်ချုပ်ရေးမှူးမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(BBC\)](#)
- ❖ ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် သရက်ပြင်ကျေးရွာမှ ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူးနှင့် ရွာသားတစ်ဦးအား မတရားအသင်း ဥပဒေပုဒ်မ ၁၇ (၁) (၂) ဖြင့် တရားစွဲဆိုနိုင်ရန် ဇန်နဝါရီလ ၁၅ ရက်နေ့ နေ့လည်ပိုင်းတွင် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် တရားရုံးချုပ်၌ ချုပ်ရမန်ယူခဲ့သည်ဟု ရခိုင်အမျိုးသားပါတီ၏ အမျိုးသားလွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးမောင်ကျော်ဇံမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(DMG\)](#)
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ် ကျောက်တော်မြို့နယ်အတွင်းမှာ စစ်ဘေးဒုက္ခသည်များအတွက် စားနပ်ရိက္ခာသယ်ယူခွင့်ကို တပ်မတော်မှ တားဆီးပိတ်ပင်ထားခြင်းသည် မဖြစ်သင့်သလို နိုင်ငံတကာ ဥပဒေတွေနှင့်လည်း ဆန့်ကျင်နေသည်ဟု ရခိုင်ပြည်နယ် တရားဥပဒေစိုးမိုးရေးဌာနနှင့်တရားရှုတမှုဆိုင်ရာ လုပ်ငန်းများ ပေါင်းစပ်ညှိနှိုင်းရေး အဖွဲ့ခွဲမှ ဝေဖန်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

အခြား

- ❖ ၂၀၁၇ ခုနှစ်မှ ၂၀၁၈ ခုနှစ်အတွင်း ကလေးစစ်သားပေါင်း ၁၇၃၀ နီးပါး မိဘများထံ ပြန်လည်အပ်နှံ ခဲ့ပြီးဖြစ်ကြောင်းအား ဇန်နဝါရီ ၁၇ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော် သင်္ဂဟတိုတယ်၌ ကျင်းပသော အမွေခိုင်းစေမှု ပပျောက်ရေးအတွက် နိုင်ငံတော်အဆင့် တိုင်ကြားမှု အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲတွင် ကာကွယ်ရေး ဝန်ကြီးဌာန ဗိုလ်မှူးကြီး ထွန်းထွန်းဝင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ရခိုင်ပြည်နယ် ကျောက်တော်မြို့နယ် တောင်မင်းကုလား ကျေးရွာအုပ်စု စစ်ဘေးဒုက္ခသည်များအား ကူညီပေးနေသူ မြို့တိုင်းရင်းသား အုပ်ချုပ်ရေးမှူး ဦးထွန်းနအား အမည်မသိလက်နက်ကိုင် တစ်ဖွဲ့မှ ဖမ်းဆီးခေါ်ဆောင်သွား ခြင်းကြောင့် ကန်စောက်ရဲစခန်း၌ လူပျောက်အမှု ဖွင့်တိုင်တန်းခဲ့သည်ဟု ဒေသခံများမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(DVB\)](#)

မိုင်း

ကချင်

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၁ ရက်နေ့ညနေပိုင်းတွင် သစ်ခွရွာဖွေရန် ထွက်ခဲ့ရာ စီအူကျေးရွာ၏ အရှေ့တောင်ဘက် မိုင်၆ မိုင်ခန့်အကွာ၌ ဦးဘရန်တောင်မှ နင်းမိုင်းတစ်လုံးအား နင်းမိပေါက်ကွဲခဲ့သဖြင့် မိုင်းစထိမှန် ဒဏ်ရာများဖြင့် ဇန်နဝါရီလ ၁၂ ရက်နေ့တွင် သေဆုံးခဲ့သည်။ [\(TheLadies\)](#)

ရှမ်း

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၂၂ ရက်နေ့ နေ့လည်ပိုင်းတွင် ရှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် နားမခေါ်အုပ်စု တာလုံကျေးရွာအနီး သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်း (RCSS) တို့ကြားအပြန်အလှန် ပစ်ခတ်မှုများကြောင့် တာလုံရွာအရှေ့ဘက်သို့ လက်နက်ကြီးကျည် ကျရောက်ခဲ့ရာ စစ်ဘေးရှောင်ရွာသား စိုက်ကမ်တွင် ကျည်စထိမှန်ဒဏ်ရာအပြင်းအထန် ရရှိခဲ့သည်။ ထို့ပြင် သီပေါမြို့နယ် ဆင်ပိုင်းကျေးရွာအနီး၌လည်း SSPP နှင့် RCSS တို့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့ပြီး တိုက်ပွဲကြောင့် SSPP ဘက်မှ တပ်သား ၈ ဦး ထိခိုက် ဒဏ်ရာ ရရှိခဲ့သည်။ [\(ShanNews\)](#) [\(Taifreedom\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

ရခိုင်

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့ နံနက် ၁၁နာရီခန့်တွင် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် ဝမြင်းဘော် (ဒိုင်းနက်) ကျေးရွာနေ ဦးရွှေလှစိန်၊ ဒေါ်လှလှ နှင့် မရမ်မုံ တို့သုံးဦးသည် ဈေးဝယ်ရန် မော်တော်ဆိုင်ကယ်ဖြင့် ဘူသီးတောင်မြို့သို့ သွားရောက်စဉ် တင်းမေကျေးရွာ၏ အနောက်တောင်ဘက်မီတာ ၁၀၀၀ ခန့်အကွာ၌ နှင်မိုင်းတစ်လုံးအား နင်းမိ ပေါက်ကွဲခဲ့ရာ ဦးရွှေလှစိန်တွင် မိုင်းဒဏ်ရာများ ရရှိခဲ့သည်။ [\(TheLadies\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် ရသေ့တောင်မြို့နယ် ရကောင်းချောင်းကျေးရွာ၌ လက်နက်ကြီးတစ်လုံး ပေါက်ကွဲခဲ့သောကြောင့် ၇ တန်းအရွယ် ကျောင်းသား တစ်ဦး သေဆုံးခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၅ ရက်နေ့တွင် မြန်မာ-ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နယ်စပ်မှတ်တိုင်အမှတ် ၁၅၀၅ ရှိ ရတနာတောင် (ULA/AA) နှင့် နယ်ခြားစောင့်ရဲတပ်ဖွဲ့တို့ကြား တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့ပြီးနောက် မိုင်းတစ်လုံးပေါက်ကွဲမှုကြောင့် နယ်ခြားစောင့်တပ်ဖွဲ့ဝင်နှစ်ဦး ထိခိုက်ဒဏ်ရာ ရရှိခဲ့သည်ဟု တပ်မတော်ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ရုံးမှ သတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(Military\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် မောင်တောမြို့နယ် မြောက်ပိုင်းရှိ ရန်အောင်မြင် ကျေးရွာသို့ လက်နက်ကြီးတစ်လုံး ကျရောက်ပေါက်ကွဲခဲ့သောကြောင့် နေအိမ်တစ်လုံး မီးလောင်ဆုံးရှုံးခဲ့ရ၍ အသက် ၁၂ နှစ်အရွယ် မောင်ကျော်နိုင် ဘယ်ဖက်ပရမ်းတွင် ဒဏ်ရာရရှိခဲ့ပြီး အသက် ၁၈ နှစ်အရွယ် မောင်ကျော်လှတွင် မျက်နှာ၌ ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(DMG\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့ နံနက်တွင် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်ဘက်ခြမ်းမှ အမည်မသိ လက်နက်ကိုင်များမှ လက်နက်ကြီးဖြင့် ပစ်ခတ်ခဲ့သောကြောင့် ရဲတပ်ဖွဲ့ဝင်နှစ်ဦး အင်ဂျင်နီယာတပ်မှ အလုပ်သမားတစ်ဦး ထိခိုက်ဒဏ်ရာ ရရှိခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

တွေ့ဆုံမှု

GNU – PC

- ❖ ထိုင်းနိုင်ငံ၊ ချင်းမိုင်မြို့တွင်မြန်မာနိုင်ငံ၏ ငြိမ်းချမ်းရေးလုပ်ငန်းစဉ် ရှေ့ဆက်သွားနိုင်ဖို့နှင့် တကယ့်အကျိုးရှိသည့် ရလဒ်တွေ ရရှိဖို့ ကရင်အမျိုးသားအစည်းအရုံး (GNU) နှင့် ပြည်ထောင်စုငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင်တို့ တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ [\(DVB\)](#) [\(RFA\)](#) [\(NMG\)](#)

RCSS – PC

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် ထိုင်းနိုင်ငံ ချင်းမိုင်မြို့တွင် သျှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS) နှင့် အစိုးရ၏ ငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင် (PC) တို့ အလွတ်သဘော တွေ့ဆုံခဲ့ကြသည်။ တွေ့ဆုံရာတွင် RCSS မှ ဗိုလ်မှူးချုပ် ပေါင်ခေး၊ ဗိုလ်မှူးကြီးစိုင်းငင်းနှင့် ဦးစိုင်းလျန်း၊ ငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင် (PC) မှ အတွင်းရေးမှူး ဦးခင်ဇော်ဦး၊ အကြံပေးပုဂ္ဂိုလ်ဦးလှမောင်ရွှေ ၊ သမ္မတရုံး ပြောခွင့်ရ ပုဂ္ဂိုလ်ဦးဇော်ဌေးနှင့် လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဦးအောင်စိုး၊ တို့ တက်ရောက်ခဲ့သည်။ [\(Shan New\)](#) [\(DVB\)](#) [\(Taifreedom\)](#)

KNPP – PC

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၄ ရက်နေ့တွင် ထိုင်းနိုင်ငံ၊ ချင်းမိုင်မြို့ ၌ ကရင်နီ အမျိုးသား တိုးတက်ရေးပါတီ(KNPP)နှင့် အစိုးရငြိမ်းချမ်းရေး ကော်မရှင်အဖွဲ့ (PC) တို့တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ ဆွေးနွေးပွဲတွင် ငြိမ်းချမ်းရေး ကော်မရှင်အဖွဲ့ အတွင်းရေးမှူး အငြိမ်းစား ဒုတိယ ဗိုလ်ချုပ်ကြီး ခင်ဇော်ဦး ဦးဆောင်၍ အဖွဲ့ဝင် ဦးအောင်စိုး၊ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံရုံး ဝန်ကြီးဌာန ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးဇော်ဌေး၊ PC အကြံပေး အဖွဲ့ဝင်နှင့် ပြည်ထောင်စု ငြိမ်းချမ်းရေး ဆွေးနွေးမှု ပူးတွဲ ကော်မတီ (UPDJC) အတွင်းရေးမှူး အဖွဲ့ဝင် ဦးလှမောင်ရွှေ၊ ဦးကျော်လင်းဦးတို့ တက်ရောက်ခဲ့သည်။ [\(DVB\)](#)[\(NMG\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

KIO – PC

- ❖ အစိုးရငြိမ်းချမ်းရေးကော်မရှင် (PC) နှင့် ဗိုလ်ချုပ် ဝှမ်းမော် ခေါင်းဆောင်သည့် ကချင်လွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ (KIO) ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့တို့ ပြည်တွင်းငြိမ်းချမ်းရေးကို မည်သည့်ပုံစံနှင့် အဆုံးသတ်ဖော်ဆောင်မည်ဆိုသည့် အကြောင်း တရုတ်နိုင်ငံ ကူမင်းမြို့၌ ဇန်နဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် အလွတ်သဘော တွေ့ဆုံဆွေးနွေးခဲ့သည်။ တရားဝင်တွေ့ဆုံပွဲကို မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းတွေ့ဆုံရန် သဘောတူညီမှု ရရှိခဲ့သည်။ တရားဝင်တွေ့ဆုံပြီး အစိုးရနှင့် ဆွေးနွေးရာတွင် KIO ဘက်မှ (KIO) အပြင် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (ULA/AA) ၊ တအာင်းအမျိုးသားရေး လွတ်မြောက်ရေးတပ်မတော် (TNLA) နှင့် မြန်မာနိုင်ငံအမျိုးသား ဒီမိုကရေစီ မဟာမိတ်တပ်မတော် (MNDA) တို့ကိုပါ အတူတကွဆွေးနွေးရန်အတွက် KIO ဘက်မှ ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(VOA\)](#) [\(DVB\)](#) [\(Eleven\)](#) [\(NMG\)](#) [\(BBC\)](#)

အစည်းအဝေးများ

Kachin Meeting

- ❖ ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပ ကချင်အရပ်ဘက် အဖွဲ့အစည်းတွေ၊ ရိုးရာယဉ်ကျေးမှုအဖွဲ့အစည်းတွေ၊ ဘာသာရေးခေါင်းဆောင်တွေမှ ထိုင်းနိုင်ငံ ချင်းမိုင်မြို့မှာ ဇန်နဝါရီလ ၁၂ ရက်နေ့ကနေ ၁၄ ရက်နေ့အထိ ၃ ရက် ကြာ ညီလာခံကျင်းပပြီး လွတ်လပ်သည့် ကချင်နိုင်ငံတော် တည်ထောင်ရန် အတွက် ကြေညာချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(DVB\)](#)

JMC

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၂၃ ရက်နေ့တွင် တောင်ငူမြို့၊ JMC-S (ပဲခူး) ရုံး၌ ပဲခူးတိုင်း ပစ်ခတ် တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ [JMC-S (ပဲခူး)] ၏ ဆက်လက် ဆောင်ရွက်မည့် ရှေ့လုပ်ငန်းစဉ်များနှင့် စပ်လျဉ်းသည့် အလွတ်သဘော တွေ့ဆုံမှုအား ကျင်းပခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံပွဲသို့ ပဲခူးတိုင်း ပစ်ခတ် တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ အတွင်းရေးမှူးနှစ်ဦးနှင့် အထောက်အကူပြု ဝန်ထမ်းများ ပါဝင်တက်ရောက်ခဲ့သည်။ [\(JMC\)](#)

**နီးနောဖလှယ်ပွဲများ၊ အလုပ်ရုံဆွေးနွေးပွဲများနှင့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲများ**

**မြန်မာ့တပ်မတော် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲ**

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၈ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော်ရှိ တပ်မတော် စစ်သမိုင်းပြတိုက်၌ မြန်မာ့တပ်မတော်မှ လက်ရှိ ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း ဖြစ်ပွားနေသော တိုက်ပွဲများနှင့် ပတ်သတ်ပြီး သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲ ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲတွင် ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (AA) ကို အကြမ်းဖက် သောင်းကျန်းသူအဖြစ် ပြတ်ပြတ်သားသားချေမှုန်းဖို့ နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်မှ ညွှန်ကြားခဲ့သည်ဟု တပ်မတော် သတင်းမှန်ပြန်ကြားရေးအဖွဲ့က ဇန်နဝါရီလ ၁၈ ရက်နေ့ တပ်မတော် စစ်သမိုင်းပြတိုက်တွင် ကျင်းပသည့် သတင်းစာရှင်းလင်းပွဲ၌ ပြောကြားခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(BBC\)](#) [\(VOA\)](#) ( [Eleven](#) ) [\(DVB\)](#) [\(VOA\)](#) [\(Marnagar\)](#)

**တိုင်းရင်းသား လူငယ် နီးနော ဖလှယ်ပွဲ**

- ❖ ထိုင်းနိုင်ငံ၊ တာ့ခ်ခရိုင်အတွင်းရှိ မြို့နယ် (၅) မြို့နယ်တွင် နေထိုင်သည့် ကရင်အပါအဝင် တိုင်းရင်းသား (၆)မျိုး ပါဝင်သော လူငယ်နီးနောဖလှယ်ပွဲတစ်ခုကို လာမည့် မတ်လ ကုန်တွင် မဲဆောက်မြို့၊ Bodhivijjalaya ကောလိပ် တွင် ပြုလုပ်သွားရန် တာဝန်ရှိသူများက စီစဉ်နေသည်ဟု Youth People for Development-YPD (ကရင်)၏ Country Coordinator စောကွီးကိမှ ဇန်နဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(KIC \)](#)

**ထုတ်ပြန်ချက်**

- ❖ NLD ဦးဆောင်သည့် အစိုးရ၏ နိုင်ငံရေးဦးဆောင်မှု အားနည်းချက်နှင့် တပ်မတော် ခေါင်းဆောင်များ၏ တရားဝေ စွဲကိုင်ထားသည့် နိုင်ငံရေးမူဝါဒများကြောင့် ပြည်တွင်းစစ်များ ပိုမိုပြင်းထန်လာသည်ဟု တအာင်းအမျိုးသား လွတ်မြောက်ရေး တပ်မတော် (TNLA) မှ သဘောထားတစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(TNLA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ မြန်မာ-ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နယ်စပ် ခြံစည်းရိုး၊ နယ်စပ်မှတ်တိုင်အမှတ် ၁၅၆-၅၆ အနီးမှာ နယ်ခြားစောင့် ရဲတပ်ဖွဲ့နှင့် ရက်စွဲတပ်မတော် (AA) တို့ တိုက်ပွဲ ဖြစ်ပွားခဲ့ပြီး ရဲတပ်ဖွဲ့ဝင် ၂ ဦး မိုင်းထိမှန် ဒဏ်ရာရခဲ့သည်ဟု တပ်မတော် ကာကွယ်ရေး ဦးစီးချုပ်ရုံးမှ သတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(DVB\)](#) [\(Eleven\)](#) [\(MM Time\)](#) [\(Military\)](#)
- ❖ ရခိုင်ဒေသခံလေးဦးတို့ကို ရက်စွဲတပ်မတော်(AA)နှင့် ပတ်သက် ဆက်သွယ်နေသည်ဟု ဆိုကာ အရေးယူနိုင်ရေးအတွက် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းနှင့်အညီ ဆက်လက်စိစစ် ဆောင်ရွက် လျက် ရှိသည်ဟု တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ သတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့ သည်။ [\(The Ladies \)](#) [\(DMG\)](#) [\(Military\)](#)
- ❖ ရက်စွဲတပ်မတော် (AA) အဖွဲ့ထံ သတင်းပေးနေသည်ဟု စွပ်စွဲချက်ဖြင့် သရက်ပြင်ကျေးရွာ အုပ်ချုပ်ရေးမှူး နှင့်ရွာသားတစ်ဦး၊ ရသေ့တောင်မြို့နယ်၊ ကြိမ်သာကျေးရွာမှ ရွာသားနှစ်ဦးတို့ကို နယ်ခြားစောင့် ရဲတပ်ဖွဲ့နှင့် ဌာနဆိုင်ရာ တာဝန်ရှိသူများက တရား ဥပဒေအရ အရေးယူနိုင်ရေးအတွက် လုပ်ထုံးလုပ်နည်းနှင့်အညီ ဆက်လက်စိစစ် ဆောင်ရွက်နေကြောင်း တပ်မတော်ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ ဇန်နဝါရီလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\( Mizzima\)](#)
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် သရက်ပြင်ကျေးရွာ၏ အရှေ့တောင်ဘက်မီတာ ၅၀၀၀ ခန့်အကွာရှိ ရခိုင်တပ်မတော် (AA) ၏ ယာယီစခန်း တစ်ခုကို တပ်မတော်စစ်ကြောင်းမှ တိုက်ခိုက်သိမ်းပိုက်ရရှိခဲ့ကြောင်း တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ်ရုံးမှ ဇန်နဝါရီလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် သတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#)[\(MM Time\)](#) [\(Military\)](#)
- ❖ ကမ္ဘာ့တလွားမှ လူ့အခွင့်အရေးချိုးဖောက်မှုများနှင့်ပတ်သက်ပြီး လူ့အခွင့်အရေး စောင့်ကြည့်ရေး အဖွဲ့ (HRW) မှ စာမျက်နှာ ၆၇၀ ကျော်ပါသည့် ၂၀၁၉ ခုနှစ်အတွက် နှစ်ပတ်လည် အစီရင်ခံစာကို ဇန်နဝါရီလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA \)](#)
- ❖ ပြည်တွင်း၊ ပြည်ပ ကချင်အရပ်ဘက် အဖွဲ့အစည်းတွေ၊ ရိုးရာယဉ်ကျေးမှုအဖွဲ့အစည်းတွေ၊ ဘာသာရေးခေါင်းဆောင်များက ထိုင်းနိုင်ငံ ချင်းမိုင်မြို့တွင် ဇန်နဝါရီလ ၁၂ ရက်နေ့မှ ၁၄ ရက်နေ့အထိ ၃ ရက် ကြာ ညီလာခံကျင်းပပြီး လွတ်လပ်သည့် ကချင်နိုင်ငံတော် တည်ထောင်သွားမည် ဆိုသည့် အချက်ပါဝင်သော ကြေညာချက်အား ဇန်နဝါရီလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(Mizzima\)](#) [\(Eleven\)](#)
- ❖ သမ္မတရုံး ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးဇော်ဌေး၏ ပြောကြားချက်တွေသည် ရခိုင် တမျိုးသားလုံး၏ စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ထိခိုက်စေသည့်အပြင် တိုင်းရင်းသား အချင်းချင်းကြား စိတ်ဝမ်းကွဲပြားမှု ဖြစ်ခဲ့တာကြောင့် ကန့်ကွက်ရှုတ်ချကြောင်း ရခိုင်တစ်မျိုးသားလုံး ညီညွတ်ရေးကော်မတီ ဖြစ်မြောက်ရေးအဖွဲ့မှ ကြေညာချက်အား ဇန်နဝါရီလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA \)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) အောက်ခြေတပ်များအကြား စစ်ရေးတင်းမာမှုအပေါ် ရှမ်းပြည်သူလူထု၏ စိုးရိမ်ကြောင့်ကြမှု၊ တိုက်တွန်းတောင်းဆိုမှုတွေနှင့် ပတ်သက်ပြီး SSPP မှ ထုတ်ပြန်ချက် တစ်စောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Marnagar\)](#)
- ❖ ကချင်နိုင်ငံတော် တည်ထောင်ရေးသည် ကချင်ပြည်နယ်နှင့် ပြည်ထောင်စုအတွက် လွန်စွာအန္တရာယ်ကြီးမားရာ ပြင်းထန်စွာ ကန့်ကွက် ရှုတ်ချကြောင်း ရှမ်းနီ (တိုင်းလိုင်) နှင့် မြောက်ပိုင်း ရှမ်းမျိုးနွယ်စုများ သွေးစည်းညီ ညွတ်ရေးပါတီ (SNSP) မှ ကြေညာချက်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)
- ❖ ကချင်ပြည်နယ်ကို “သီးခြားလွတ်လပ်သော ကချင်နိုင်ငံတည်ထောင်ရန်” ကချင်၏ ထုတ်ပြန် ကြေငြာချက်အပေါ် ကန့်ကွက်ကြောင်း သျှမ်းနီနွယ်ဖွား လူငယ်များအဖွဲ့ချုပ်၊ သျှမ်းနီ အမျိုးသားတပ်မတော် နှင့် သျှမ်းနီ(တိုင်းလိုင်) နှင့် မြောက်ပိုင်း သျှမ်းမျိုးနွယ်စုများ သွေးစည်းညီညွတ်ရေးပါတီတို့မှ ကြေညာချက်များထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Shan New\)](#)
- ❖ သျှမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) နှင့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည် ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) အောက်ခြေတပ်များအကြား စစ်ရေးတင်းမာ မှုအပေါ် ရှမ်းပြည်သူလူထု၏ စိုးရိမ် ကြောင့်ကြမှု၊ တိုက်တွန်းတောင်းဆိုမှုများနှင့် ပတ်သက်ပြီး SSPP/SSA မှ အချက် ၅ ချက်ပါ ထုတ်ပြန်ချက်တစ်စောင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Marnagar\)](#)
- ❖ ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (AA) နှင့်မြန်မာ့တပ်မတော်ကြား တိုက်ပွဲများနှင့်ပတ်သက်ပြီး အရပ်သား ဒေသခံများ ဘေးကင်းလုံခြုံရေးနှင့် ပြည်တွင်း ဒုက္ခသည်များထံ အကူအညီများ ပေးပို့နိုင်ရေးတို့အတွက် ကုလသမဂ္ဂမှ ဇန်နဝါရီလ ၁၈ ရက်နေ့တွင် တိုက်တွန်းချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Mizzima\)](#)
- ❖ ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံမှ မီဒီယာအချို့နှင့် ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်သံရုံးတို့မှ မြန်မာ-ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နယ်စပ်နှင့်ပတ်သက်သည့် ကိစ္စရပ်များသည် လက်တွေ့ဖြစ်ပေါ်နေသည့် အချက်များနှင့် ကွဲလွဲလျက်ရှိကြောင်း ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နိုင်ငံဆိုင်ရာ မြန်မာနိုင်ငံသံရုံးမှ ဇန်နဝါရီလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် သတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)
- ❖ ၂၀၁၈ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာ ၂၃ ရက်နေ့ကစပြီး ဒီမော့ဆိုမြို့နယ်၊ ဖာဆောင်းမြို့နယ်၊ ရှားတောမြို့နယ် နှင့် မယ်စွဲမြို့နယ်များအတွင်း တပ်မတော်ဘက်က စစ်တပ်စခန်း ၄ ခု တိုးချဲ့တည်ဆောက်နေတာကြောင့် ထိုင်းနိုင်ငံအခြေစိုက် Karenni Civil Society Network (KCSN) က သံသယတွေ ဖြစ်ပေါ်စေကြောင်း ဇန်နဝါရီလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ကြေငြာချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)



ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ ကချင်ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ သယံဇာတနှင့် ပတ်ဝန်းကျင်ထိန်းသိမ်းရေးဝန်ကြီး ဦးHလအောင်ကို တာဝန်ကနေ ရပ်စဲကြောင်း နိုင်ငံတော်သမ္မတရုံးမှ ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ ထို့အပြင် ကချင်ပြည်နယ် စိုက်ပျိုးရေးနှင့် ဆည်မြောင်းဝန်ကြီး ဦးမြသိန်းနှင့် လူမှုရေး ဝန်ကြီး ဒေါက်တာသင်းလွင်တို့ကိုလည်း သူတို့သဘောဆန္ဒအရ ပြည်နယ်ဝန်ကြီး တာဝန်မှ နုတ်ထွက်ခွင့်ပြုလိုက်ကြောင်းလည်း သမ္မတ ဦးဝင်းမြင့်မှ ဇန်နဝါရီလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် အမိန့် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(DVB\)](#) [\(RFA\)](#) [\(Kachin Wave\)](#) [\(MM Time\)](#)
- ❖ အရှေ့ပိုင်းတိုင်း စစ်ဌာနချုပ်အပါအဝင် စစ်တိုင်းဒေသ ၅ ခုမှာ တပ်မတော်ဘက်က အပစ်အခတ်ရပ်စဲ ထားမယ့်အကြောင်း ကြေညာပြီးနောက် ကရင်နီပြည်နယ်အတွင်း စစ်တပ်စခန်း ၄ ခု တိုးချဲ့တည်ဆောက်နေတာကြောင့် သံသယတွေ ဖြစ်ပေါ်စေကြောင်း ထိုင်းနိုင်ငံအခြေစိုက် Karenni Civil Society Network (KCSN)မှ ဇန်နဝါရီလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ကြေညာချက် တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ မြစ်ဆုံ ရေကာတာစီမံကိန်း ရာသက်ပန် ရပ်ဆိုင်းနိုင်ရေး ပြည်သူလူထုနှင့်အတူ တောင်းဆိုကြောင်း မြန်မာအစိမ်းရောင်ကွန်ရက်မှ ဇန်နဝါရီလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ချက် တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း အစိုးရတပ်ဖွဲ့တွေနှင့် ရက်ရှင်တပ်မတော် (AA) အကြား ဖြစ်ပွားနေသည့် တိုက်ပွဲတွေကြောင့် နေရပ်စွန့်ခွာ ထွက်ပြေး နေကြရသူတွေအတွက် အထူး စိုးရိမ် ပူပန်မိကြောင်း ဒေသအတွင်းမှာ ကူညီရေးလုပ်ငန်းတွေ လုပ်ဆောင် နေကြသည့် INGO နိုင်ငံတကာ အကူအညီပေးရေး အဖွဲ့မှ ဇန်နဝါရီလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် ကြေညာချက် တစောင်ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(VOA\)](#)
- ❖ မြန်မာ-ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ်နယ်စပ် မှတ်တိုင် (၄၁) ရဲကင်းစခန်းအား ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နိုင်ငံဘက်ခြမ်း နယ်စပ်ခြံစည်းရိုးနှင့် မီတာ ၂၀၀ ခန့်အကွာ နေရာသုံးနေရာက ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုကြောင့် ဒဏ်ရာရရှိခဲ့သူ နယ်စပ်ခြံစည်းရိုး ပြုပြင်အလုပ်သမား ကျော်မျိုးလွင်မှာ ဇန်နဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် သေဆုံးခဲ့ကြောင်း ပြည်ထဲရေး ဝန်ကြီးဌာန၏ သတင်းထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)
- ❖ တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်းများအနေဖြင့် ဒေသခံ ပြည်သူလူထု၏ အကျိုးစီးပွားနှင့် ငြိမ်းချမ်းရေး လုပ်ငန်းစဉ်အား ထိခိုက်စေသည့် လုပ်ရပ်များ မလုပ်ကြရန်နှင့် နယ်မြေကျူးကျော် လှုပ်ရှားလျက် နယ်မြေလုတိုက်ပွဲများ ဖြစ်နေကြသည့် တိုင်းရင်းသား လက်နက်ကိုင် အဖွဲ့အစည်း အသီးသီးသည် ကတိကဝတ်ပါ သတ်မှတ် နယ်မြေအတွင်းသို့ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဖေဖော်ဝါရီ ၁၂ ရက် နောက်ဆုံးထား၍ ဆုတ်ခွါကြရန် သတိပေးကြောင်း တပ်မတော်သတင်းမှန်ပြန်ကြားရေးအဖွဲ့မှ ဇန်နဝါရီလ ၂၅ ရက်နေ့အတွင်း သတင်း ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#) [\(MM Time\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ တပ်မတော်သတင်းမှန်ပြန်ကြားရေးအဖွဲ့မှ ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေးနှင့် ထာဝရငြိမ်းချမ်းရေးအတွက် ထုတ်ပြန်ချက်အပေါ် သတိပေးသတင်း တစောင် အား ဇန်နဝါရီလ ၂၅ ရက်နေ့တွင် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(Military\)](#) [\(Shan New\)](#) [\(The Ladies\)](#)
- ❖ သျှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း ကျောက်မဲမြို့နယ်အတွင်း ၂၀၀၈ ခုနှစ်ကတည်းက စတင်ခဲ့သော ကျောက်မီးသွေးတူးဖော်ရေးစီမံကိန်းမှ ဒေသခံလူထု၏ ကျန်းမာရေး ထိခိုက်နေကြောင်း ကျောက်မဲမြို့နယ် ပြည်နယ်လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် စိုင်းထွန်းဝင်းမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(Shan New \)](#)

သဘောထားမှတ်ချက်

- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ် ဘူးသီးတောင်မြို့ အမှတ် (၃) နယ်ခြားစောင့်ရဲတပ်ဖွဲ့ခွဲတွင် ဖမ်းဆီး ထိန်းသိမ်းထားသည့် ပြင်ချောင်းကျေးရွာ အုပ်ချုပ်ရေးမှူး ဦးမောင်သန်းလှိုင်နှင့် ရွာသား ဦးမောင်ကျော်ဝင်းကို မတရားအသင်းဆက်သွယ်မှု ပုဒ်မ-၁၇(၁)(၂) နှင့် ဘူးသီးတောင်မြို့နယ် တရားရုံးတွင် အမှုဖွင့်လိုက်သည် ဟု အမျိုးသား လွှတ်တော် ကိုယ်စားလှယ် ဦးမောင်ကျော်ဇံမှ ပြောခဲ့သည်။ [\( RFA\)](#)
- ❖ ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (AA) နှင့် ဖြစ်သည့် တိုက်ပွဲသည် ပြည်တွင်းစစ်မဟုတ်ဘဲ သောင်းကျန်းသူကို တိုက်သည့် တိုက်ပွဲ သာဖြစ်ကြောင်း တပ်မတော်သတင်းမှန် ပြန်ကြားရေးက ဗိုလ်မှူးကြီး ဇော်မင်းထွန်း ပြောကြားခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ကချင်ပြည်နယ်အတွင်း မြစ်ဆုံရေအား လျှပ်စစ်စီမံကိန်းကို စုံစမ်းစစ်ဆေးရေးကော်မရှင် အစီရင်ခံစာအတိုင်း ဆောင်ရွက်မယ်လို့ စီမံကိန်းနှင့် ဘဏ္ဍာရေး ဒုတိယဦးစီးဌာန ဦးမောင်မောင်ဝင်းမှ ဇန်နဝါရီလ ၁၇ ရက်နေ့တွင်ပြောခဲ့သည်။ [\( DVB\)](#)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်းသို့ ရောက်ရှိနေသည့် သျှမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေးကောင်စီ (RCSS) အနေဖြင့် မူလတပ်ဌာနချုပ်ဖြစ်သည့် လွယ်တိုင်းလျန်းသို့ ပြန်လည် မဆုတ်ခွာပါက ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်းတွင် တိုက်ပွဲများ ပိုမိုပြင်းထန်လာနိုင်ကြောင်း သျှမ်းပြည် တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) ပြောခွင့်ရပုဂ္ဂိုလ် ဗိုလ်မှူး စိုင်းသန်းအောင်မှ ပြောခဲ့သည်။

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ မြစ်ဆုံနှင့်ပတ်သက်၍ စုံစမ်းရေးကော်မရှင် ထပ်မံဖွဲ့စည်းကာ စိစစ်လေ့လာနေရာ မကြာမီ အဖြေပေါ်လာလိမ့် မည်ဖြစ်ပြီး NLD ပါတီအနေဖြင့် ပြည်သူနှင့်ဆန့်ကျင်သော အလုပ်မလုပ်ဟု အမျိုးသားဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ ချုပ် (NLD) ပါတီ ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ(၂)၊ မန္တလေးတိုင်း ဝန်ကြီးချုပ် ဒေါက်တာ ဇော်မြင့်မောင်က ပြောခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#) [\(RFA\)](#)
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ်တွင် မတရားအသင်း ဆက်သွယ်မှုဖြင့် ဖမ်းဆီးခံထားရသူများတွင် ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူးများ ပါဝင်သဖြင့် ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူးနှင့် မိသားစုများ စိုးရိမ်မှု မြင့်တက်နေကြောင်း ရသေ့တောင်မြို့နယ် ပြည်သူ့လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ် ဒေါ်ခင်စောဝေမှ ဇန်နဝါရီလ ၁၈ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)
- ❖ နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံ ပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်က ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (AA) အဖွဲ့ကို ပြတ်ပြတ်သားသား ချေမှုန်းဖို့ပြောဆိုခဲ့ကြောင်း တပ်မတော်မှ ပြောကြားလိုက်သည့်အပေါ် အစိုးရအနေနှင့် တစ်စုံတစ်ရာ ထင်မြင်ချက် မပေးလိုကြောင်း နိုင်ငံတော် သမ္မတရုံး ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးဇော်ဌေးမှ ပြောကြားခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(MM Time\)](#) [\(Mizzima\)](#) [\(RFA\)](#)
- ❖ ရက္ခိုင့်တပ်မတော် (AA) အဖွဲ့အား ပြတ်ပြတ်သားသားချေမှုန်းဖို့ ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်မှ ပြောကြားခဲ့သည့်ဟု တပ်မတော်မှ ပြောကြားခဲ့သည့်အပေါ် AA အဖွဲ့ပြောခွင့်ရ ခိုင်သုခမှ ဒေါ်စု အမှန်တကယ် ပြောသလား မပြောဘူးလား ဆိုတာကို ဒေါ်စု ပြောစကား ကြားလိုသည်ဟု ဇန်နဝါရီလ ၁၉ ရက်နေ့တွင် ပြန်လည်တုန့်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(BBC\)](#)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ် မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ်မှာ သူမ်းပြည်တိုးတက်ရေးပါတီ (SSPP) နှင့် သူမ်းပြည်ပြန်လည်ထူထောင်ရေး ကောင်စီ (RCSS) တို့ တိုက်ပွဲကြောင့် ထွက်ပြေးနေရသည့် ကျောင်းသူ၊ ကျောင်းသားများ စာမေးပွဲဖြေဆိုရေး အခက်အခဲ မဖြစ်ရန်အတွက် တိုက်ပွဲများ မဖြစ်အောင် ထိန်းသိမ်းသွားမည်ဟု SSPP မှ ပြောကြား ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ရန်ကုန်မြို့၊ တာမွေမြို့နယ် ဖိုးစိန်လမ်း ရှိ Green Hill ဟိုတယ်၌ တိုင်းရင်းသားလူမျိုးရေးရာ ဖွံ့ဖြိုးရေးနှင့် သုတေသနအသင်း CDES မှထုတ်ဝေသော ငြိမ်းချမ်းရေးနှင့် နိုင်ငံရေး ဆွေးနွေးပွဲများဆိုင်ရာ စာအုပ်နှစ်အုပ်ကို မိတ်ဆက်ခြင်းအခမ်းအနားတွင် ပြုလုပ်သည့် ဆွေးနွေးပွဲတွင် UPDJC ဒုတိယဥက္ကဋ္ဌ ဒေါက်တာ ဆလှိုင်းလျှန်မှန်းဆာခေါင်းမှ လက်ရှိတွင် ငြိမ်းချမ်းရေးဆွေးနွေးပွဲများ ရှေ့မတိုးနိုင်ဘဲ ရပ်တန့်နေသည်ဟု ဇန်နဝါရီလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ ပြည်ထောင်စု သဘောတူစာချုပ်ရရှိ နိုင်ရေးဦးတည်သည့် နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲများကို နှောင့်နှေးစေမည့်သူသည် တပ်မတော်သာဖြစ်နိုင်သည်ဟု လွန်ခဲ့သော သုံးလေးနှစ်ခန့်က မယုံသင်္ကာဖြစ်ခဲ့သော်လည်း လက်တွေ့တွင်မူ နိုင်ငံရေးဆွေးနွေးပွဲများကို နှောင့်နှေးစေသူမှာ တိုင်းရင်းသားလက်နက်ကိုင်အဖွဲ့အစည်းများဘက်မှသာ ဖြစ်နေသည်ဟု ပအိုဝ်းအမျိုးသားလွတ်မြောက်ရေးအဖွဲ့ချုပ် (PNLO) နာယက ဗိုလ်မှူးကြီး ခွန်ဥက္ကမှ ဇန်နဝါရီလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)
- ❖ နိုင်ငံတော် အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်သည် ချင်းပြည်နယ် ဟားခါးမြို့ လူထုနှင့် တွေ့ဆုံရာတွင် ၂၀၀၈ ဖွဲ့စည်းပုံ အခြေခံဥပဒေကို ပြင်ဆင်ရန် တစ်ချိန်လုံး ကြိုးစားနေကြောင်း၊ ဆောင်ရွက်သမျှကို ပြည်သူကို ချပြမည် ဖြစ်ကြောင်း နှင့် အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးဦးစီးဌာနမှ အထွေထွေအုပ်ချုပ်ရေးမှူးများအနေဖြင့် လိမ္မာဖြောင့်မတ်ရန်လိုအပ်ကြောင်း ပြောကြားခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(Eleven\)](#) [\(MM Time\)](#)
- ❖ ကချင်ပြည်နယ်အစိုးရအဖွဲ့ဝင် ဝန်ကြီး ၃ ဦးကို ရာထူးကနေ နုတ်ထွက်ခိုင်းတာသည် အုပ်ချုပ်ရေးအဖွဲ့ အထက်အဆင့်ဆင့်၏ ညွှန်ကြားချက်ဖြစ်သည်ဟု ပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ် ဒေါက်တာ ခက်အောင်မှ ဇန်နဝါရီလ ၂၀ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ မြန်မာနိုင်ငံ ရခိုင်ပြည်နယ်မှာ ရက်စွဲတပ်မတော် (AA) နှင့် မြန်မာအစိုးရတပ်ဖွဲ့တွေအကြား လက်ရှိဖြစ်ပွားနေသည့် တိုက်ပွဲများတွင် အိန္ဒိယနယ်ခြားဒေသနှင့် နီးကပ်လာနေသည့် အတွက် အိန္ဒိယထိပ်ပိုင်းပုဂ္ဂိုလ်များ အရေးပေါ်အစည်းအဝေး တခုကျင်းပပြီး နယ်စပ် ဖြတ်ကျော်ကာ မဏိပူရပြည်နယ်အတွင်း ပြန့်ပွားလာနိုင်မယ့် အန္တရာယ်များကို ဇန်နဝါရီလ ၂၂ ရက်နေ့တွင် ဆွေးနွေး ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ကုလသမဂ္ဂအတွင်းရေးမှူးချုပ်၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် ခရစ်စတင်း ရှရနာဘူဂနာကို ရခိုင်ပြည်နယ် ပုဏ္ဏားကျွန်း၊ ဘူးသီးတောင်၊ ရသေ့တောင်၊ ကျောက်တော်စသည့် ဒေသတွေမှာ သွားရောက်ခွင့်ကို လုံခြုံရေးအခြေနေများကြောင့် သွားခွင့်မပြုခဲ့ဟု ရခိုင်ပြည်နယ်လွှတ်တော် ဒုဥက္ကဋ္ဌ ဦးဦးမြသန်းမှ ဇန်နဝါရီလ ၂၂ ရက်နေ့ ပြောခဲ့သည်။ [\(BBC\)](#)
- ❖ ကုလသမဂ္ဂအတွင်းရေးမှူးချုပ်၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် ခရစ်စတင်း ရှရနာဘူဂနာကို ရခိုင်ပြည်နယ် ပုဏ္ဏားကျွန်း၊ ဘူးသီးတောင်၊ ရသေ့တောင်၊ ကျောက်တော်စသည့် ဒေသတွေမှာ သွားရောက်ခွင့်ကို လုံခြုံရေးအခြေနေများကြောင့် သွားခွင့်မပြုခဲ့ဟု ရခိုင်ပြည်နယ်လွှတ်တော် ဒုဥက္ကဋ္ဌ ဦးဦးမြသန်းမှ ဇန်နဝါရီလ ၂၂ ရက်နေ့ ပြောခဲ့သည်။ [\(BBC\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ တစ်နိုင်ငံလုံး ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှုရပ်စဲရေး သဘောတူစာချုပ် (NCA) လက်မှတ်ရေးထိုးမှု မကြာခင်တစ်နှစ်ပြည်တော့မည့် မွန်ပြည်သစ်ပါတီ (NMSP) သည် ပြည်နယ်/တိုင်းအဆင့် ပစ်ခတ်တိုက်ခိုက်မှု ရပ်စဲရေးဆိုင်ရာ ပူးတွဲစောင့်ကြည့်ရေးကော်မတီ (JMC-S) တွင် ပါဝင်နိုင်ခြင်းမရှိသေးဘဲ တစ်ဆိုမှုများ ဖြစ်ပေါ်နေဆဲဖြစ်ကြောင်း (NMSP) ဒုတိယ ဥက္ကဋ္ဌ နိုင်ဟံသာမှ ပြောခဲ့သည်။ [\(Mon New\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၈ ရက်နေ့တွင် ကရင်ပြည်နယ်၊ ဖာပွန်မြို့နယ်တွင် တပ်မတော်ယာဉ်တန်းကို ကရင်အမျိုးသား အစည်းအရုံး (KNU) တပ်ဖွဲ့ဝင် တချို့က ပစ်ခတ်ခဲ့သည့်ကိစ္စနှင့် ပတ်သက်၍ တပ်မတော်မှ KNU ကို JMC ကတစ်ဆင့် ကန့်ကွက်စာပေးပို့ထားကြောင်း JMC-U အတွင်းရေးမှူး ၂ ဗိုလ်မှူးကြီးဝဏ္ဏအောင် မှပြောခဲ့သည်။ [\(Mizzima\)](#)
- ❖ မြန်မာ-ဘင်္ဂလားဒေ့ရှ် နှစ်နိုင်ငံအကြား နေထိုင်သူများကို 'နိုင်ငံတကာနယ်နိမိတ်တွင် နေထိုင်သူများ' ဟု သုံးနှုန်းခြင်းသည် တိုင်းပြည်အတွက် အန္တရာယ်ကို ဖိတ်ခေါ် သလို ဖြစ်နေသည်ဟုဆိုကာ ပြည်ထောင်စုကြံ့ခိုင်ရေးနှင့်ဖွံ့ဖြိုးရေးပါတီ၏ မင်းကင်း မြို့နယ်မှ ပြည်သူ့ လွှတ်တော်အမတ် ဦးမောင်မြင့်မှ ကန့်ကွက်ခဲ့သည်။ [\(Mizzima\)](#)
- ❖ မြန်မာနိုင်ငံ တိုင်းရင်းသား လုပ်ငန်းရှင်များအသင်းက ကျင်းပသော "သွေးချင်းတို့ရဲ့ပွဲတော်ဆီ" ဂုဏ်ပြုညစာစားပွဲတွင်ရန်ကုန် တိုင်း ဝန်ကြီးချုပ် ဦးဖြိုးမင်းသိန်းမှ တိုင်းရင်းသားအားလုံး သွေးစည်းညီညွတ်စွာဖြင့် အမျိုးသား စည်းလုံး ညီညွတ်မှုကို တည်ဆောက်ရမည့် အချိန်ကာလတစ်ခုဖြစ်ပြီး ယခုအချိန်ကာလတွင် ဒီမိုကရေစီ ဖက်ဒရယ်ထူထောင်ရေးကို တည်ဆောက်နိုင်မှသာလျှင် ကမ္ဘာ့အလယ်တွင် ဂုဏ်သိက္ခာရှိစွာဖြင့် ရပ်တည်နိုင်မည်ဖြစ်ကြောင်း ဇန်နဝါရီလ ၂၄ ရက်နေ့တွင် ပြောခဲ့သည်။ [\(The Ladies\)](#)

တိုင်းရင်းသားပါတီများ

- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ်နှင့် ပတ်သက်သည့် သတင်းအားလုံးကို မယုံကြည်ဘဲ သတင်းများ မှန်ကန်မှုရှိလားဆိုသည်ကို စိစစ်ပြီးမှ ယုံကြည်ကြရန်နှင့် သတင်းမီဒီယာတွေကလည်း စိုးရိမ်မှု လွန်ကဲနိုင်သည့်ဖော်ပြချက်မျိုး မဖြစ်ရအောင် သတိထားဖို့ ရခိုင်ဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် (ALD) မှ တိုက်တွန်းခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ သမ္မတရုံး ညွှန်ကြားရေးမှူးချုပ် ဦးဇော်ဌေး၏ ပြောကြားချက်များသည် ရခိုင်တစ်မျိုးသားလုံး၏ စိတ်ပိုင်းဆိုင်ရာ ထိခိုက်စေတဲ့အပြင် တိုင်းရင်းသား အချင်းချင်းကြား စိတ်ဝမ်းကွဲပြားမှု ဖြစ်ခဲ့တာကြောင့် ကန့်ကွက်ရှုတ်ချကြောင်း ရခိုင်တစ်မျိုးသားလုံး ညီညွတ်ရေးကော်မတီ ဖြစ်မြောက်ရေးအဖွဲ့မှ ဇန်နဝါရီလ ၁၇ ရက်နေ့တွင် ကြေညာချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ မြစ်ဆုံရေကာတာ အပြီးတိုင်ရပ်ဆိုင်းရေး ကချင်ပူးပေါင်းရေး (၃)ပါတီဖြစ်သည့် ကချင်ပြည်နယ် ဒီမိုကရေစီပါတီ၊ ကချင်ဒီမိုကရက်တစ် ပါတီ နှင့် စည်းလုံး ညီညွတ်ရေးနှင့် ဒီမိုကရေစီပါတီ ကချင်ပြည်နယ် တို့မှ ကြေငြာချက် ထုတ်ပြန်ခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ရခိုင်တစ်မျိုးသားလုံး ညီညွတ်ရေးကော်မတီတစ်ရပ် ဖွဲ့စည်းနိုင်ဖို့အတွက် ရခိုင်ပြည်နယ် တောင်ပိုင်း မြို့နယ် ၇ မြို့နယ်မှ အဖွဲ့အစည်းအသီးသီးတို့၏ ဆွေးနွေးပွဲကို တောင်ကုတ်မြို့မှာ ကျင်းပခဲ့ပြီး ဆွေးနွေးပွဲကို ရခိုင်ပြည်နယ်တောင်ပိုင်း ၇ မြို့နယ်စလုံးက အဖွဲ့အစည်းတွေအားလုံး မတက် ရောက်နိုင်တာကြောင့် ဆွေးနွေးပွဲတွေ ဆက်လုပ်သွားမည်ဟု ALD ပါတီ၏ တွဲဖက်အတွင်းရေးမှူး ဦးကျော်ကျော်လင်းမှ ပြောကြားခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#)
- ❖ ချင်းပြည်နယ် တီးတိန်နှင့် တွန်းဖဲမြို့နယ်နှစ်ခုကို တီးတိန်ခရိုင်အဖြစ် တိုးမြှင့်ပေးရေး ကူညီဆောင်ရွက်ပေးရန် ဖိစီးဒီမိုကရေစီအဖွဲ့ချုပ် (ZCD) ပါတီက နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ထံသို့ ဇန်နဝါရီလ ၂၁ ရက်နေ့တွင် အိပ်ဖွင့်ပေးစာပေးပို့ကာ တောင်းဆိုခဲ့ကြသည်။ [\(Khonumthung\)](#)
- ❖ စစ်ဘေးရှောင်နေခဲ့ရသော သျှမ်းပြည်မြောက်ပိုင်း သီပေါမြို့နယ် ကျေးလက် ဒေသခံလူထုမှာ နေရပ်ပြန်ကာ အေးချမ်းစွာနေထိုင် လုပ်ကိုင် စားသောက်နိုင်ရေးအတွက် တပ် ၂ ဖက်မှ ခေါင်းဆောင်များ အမြန်ဆုံး တွေ့ဆုံကာအပစ်ရပ်ပေးရန် သီပေါမြို့နယ် ဆီထောက်အုပ်စုမှ ဒေသခံ ၃၀၅၄ ဦးမှာ ဇန်နဝါရီလ ၂၂ ရက်နေ့က လက်မှတ်ရေးထိုးကာ ကျားခေါင်းပါတီ လွှတ်တော်ကိုယ်စားလှယ်ထံ ပေးပို့လိုက်ခြင်းဖြစ်သည်။ [\(Shan New \)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

အခြား

- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ် ရသေ့တောင်မြို့နယ်မှ ရပ်ကွက်ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူးများဖြစ်သည့် ကျောက်တန်းနယ်မြေမှ ၁၈ ဦးနှင့် မြို့မနယ် မြေမှ ၁၂ ဦးတို့သည် လက်ရှိဖြစ်ပွားနေ သည့် တိုက်ပွဲများနှင့်ပတ်သက်ပြီး ကျေးရွာအုပ်ချုပ်ရေးမှူးအချို့ကို ဖမ်းဆီးတရားစွဲဆို ခြင်းများရှိခြင်း၊ တစ်ဖက်မှခေါ်ယူကာ စစ်ဆေး မေးမြန်းခြင်း၊ လမ်းခရီးများ၌ လမ်းပြခေါ် ယူခြင်းများရှိနေသည့်အတွက် အသက် အန္တရာယ်စိုးရိမ်လာရ၍ တာဝန်မှ နုတ်ထွက်ရန် မြို့နယ်အုပ်ချုပ်ရေးမှူးထံ အကြောင်းကြားခဲ့သည်။ [\(MM Time\)](#)
- ❖ ရှမ်းပြည်နယ်မြောက်ပိုင်း ပန်ခမ်းမြို့ရှိ ပန်လုံဟိုတယ်တွင် မိုင်းလား ခေါင်းဆောင်ဥက္ကဋ္ဌကြီး ဦးစိုင်းလင်း ဦးဆောင်သည့် အထူးဒေသ ၄ ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် UWSA ခေါင်းဆောင် ဒု-ဥက္ကဋ္ဌ ဦးရှောက်မင်လျန် ဦးဆောင်သော အဖွဲ့အား သွားရောက်တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ [\(Shan New\)](#)
- ❖ ကချင်ပြည်နယ်သို့ တရုတ်သံအမတ်သွားရောက်ပြီးနောက် အသံများ ပြန်လည် ဆူညံလာသော မြစ်ဆုံရေအားလျှပ်စစ် စီမံကိန်းနှင့် ပတ်သက်ပြီး ကချင်နိုင်ငံရေး ပါတီများက ကန့်ကွက်မှုများ၊ မြစ်ဆုံ၊ မြစ်ညာ၊ မြစ်ဝှမ်းရေအား လျှပ်စစ် စီမံကိန်းများ လေ့လာစိစစ် သုံးသပ်ရေးကော်မရှင်၏ ထိုအစီရင်ခံစာများကို အစိုးရက ပြန်လည်တုံ့ပြန်ခြင်းမရှိသေးပါ။ [\(TheFrontier\)](#)
- ❖ ရခိုင်ပြည်နယ် ပဋိပက္ခနှင့် ရိုဟင်ဂျာဒုက္ခသည်များ နေရပ်ပြန်နိုင်ရေး အခြေအနေများနှင့် ပတ်သက်၍ လုံခြုံရေးကောင်စီတွင် ပြုလုပ်ခဲ့သည့် တံခါးပိတ်ဆွေးနွေးပွဲအတွင်း UNHCR ဒုက္ခသည်များဆိုင်ရာ ကုလသမဂ္ဂ မဟာမင်းကြီး Filippo Grandi ၊ ကုလသမဂ္ဂ နိုင်ငံရေးရာ အကြီးအကဲ နှင့် UNDP ကုလသမဂ္ဂဖွံ့ဖြိုးရေးအစီစဉ် အကြီးအကဲတို့မှ ဇန်နဝါရီလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် အစီရင်ခံစာများ တင်ပြခဲ့ကြသည်။ [\(VOA\)](#)
- ❖ ဧရာဝတီမြစ်ဆုံစီမံကိန်း အပြီးတိုင် ရပ်ဆိုင်းပေးရေး လှုပ်ရှားမှုအဖြစ် အဆိုတော် မွန်းအောင် ဦးဆောင်၍ တရားလွှတ်တော်ရှေ့နေ ဦးသိန်းသန်းဦး၊ စာရေးဆရာ ညီပုလေးတို့နှင့် “စီးဆင်းတဲ့မြစ်ရေ ငြိမ်းချမ်းစေ” ခေါင်းစဉ်ဖြင့် ပြုလုပ်သည့် လူထုဆွေးနွေးပွဲကို မန္တလေးမြို့ ၂၆ လမ်းနှင့် ၇၅ လမ်းထောင့်ရှိ YMCA မက်သဒစ် အသင်းတော် ဦးဘအုန်းခန်းမ၌ ည ၇ နာရီတွင် ပြုလုပ်ခဲ့သည်။ [\(Eleven\)](#)

ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း  
အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉

- ❖ အာဆီယံအပေါင်း ၃ အရေးပေါ် အရန်ဆန်ရိက္ခာ အစီအစဉ် (၃) အရ ကိုရီးယား သမ္မတနိုင်ငံမှ လှူဒါန်းသည့် ဆန်တန်ချိန် ၂၅၀ အား ရခိုင်ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့သို့ လွှဲပြောင်းပေးအပ်ပွဲ အခမ်းအနားကို ရခိုင်ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့ အစည်းအဝေး ခန်းမတွင် ကျင်းပခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#)

နိုင်ငံတကာဆက်ဆံရေး

- ❖ ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် မင်းအောင်လှိုင်နှင့် ဂျပန်နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီး မစ္စ တိုရိုကိုအာဘေးတို့ နေပြည်တော်တွင် တွေ့ဆုံခဲ့ပြီး ဂျပန်နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးဌာန ဒုတိယဝန်ကြီးမှ ရခိုင်ပြည်နယ်အရေးအတွက် ဖွဲ့ထားသည့် လွတ်လပ်တဲ့စုံစမ်းရေးကော်မရှင်၏ စုံစမ်း စစ်ဆေးချက်များသည် ပွင့်လင်းမြင်သာပြီး အများယုံကြည်မှုရှိအောင် တိတိကျကျ ဆောင်ရွက်ရန်နှင့် မြန်မာအစိုးရမှလည်း အဖွဲ့၏ တွေ့ရှိချက်အတိုင်း အရေးယူရန် ဇန်နဝါရီလ ၁၆ ရက်နေ့တွင် တိုက်တွန်းခဲ့သည်။ [\(RFA\)](#) [\(MOI\)](#)
- ❖ မြန်မာနိုင်ငံတော် ဗဟိုဘဏ်ဥက္ကဋ္ဌ ဦးကျော်ကျော်မောင်သည် မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ ကိုးရီးယားသမ္မတ နိုင်ငံ သံအမတ်ကြီး၊ H.E. Mr. Lee Sang-hwa နှင့် အဖွဲ့အား လက်ခံတွေ့ဆုံပြီး ကိုးရီးယားနှင့် မြန်မာနှစ်နိုင်ငံ၏ ဆက်ဆံမှုများ ပိုမိုကောင်းမွန်ရေးနှင့် စီးပွားရေးလုပ်ငန်း၊ ဘဏ်လုပ်ငန်းကဏ္ဍ တိုးတက်ဖွံ့ဖြိုးရေးနှင့် ပူးပေါင်း ဆောင်ရွက်ရေး ကိစ္စ၊ မြန်မာနိုင်ငံ၌ ကိုးရီးယား စီးပွားရေး ရင်းနှီးမြှုပ်နှံသူများမှ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှု အခွင့်အလမ်းများ ပိုမိုရရှိရေး ကိစ္စတို့နှင့် ပတ်သက်၍ ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#)
- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၈ ရက်နေ့တွင် နေပြည်တော်ရှိ မြန်မာနိုင်ငံတော် ဗဟိုဘဏ်၊ ကံ့ကော်ခန်းမ၌ စီမံကိန်းနှင့်ဘဏ္ဍာရေး ဝန်ကြီးဌာန၊ ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးစိုးဝင်းနှင့် ဒိန်းမတ်နိုင်ငံ၊ အခွန်ဝန်ကြီး Mr. Karsten Styrbaek Lauriten နှင့် အဖွဲ့အား လက်ခံတွေ့ဆုံပြီး မြန်မာနိုင်ငံနှင့် ဒိန်းမတ်နိုင်ငံတို့အကြား အခွန်နှစ်ထပ်ကျသင့်မှု ရှောင်ရှားရေး သဘောတူစာချုပ် (DTA) ချုပ်ဆိုနိုင်ရေး ကိစ္စများနှင့် အခြား စီးပွားရေးနှင့် ဘဏ္ဍာရေးဆိုင်ရာ ကိစ္စရပ်များကို ဆွေးနွေးခဲ့ကြသည်။ [\(MOI\)](#)
- ❖ အပြည်ပြည်ဆိုင်ရာ ပူးပေါင်းဆောင်ရွက်ရေးဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး ဦးကျော်တင်ဦးဆောင်သော မြန်မာ ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် ထိုင်းနိုင်ငံ ချင်းမိုင်မြို့၌ ၂၀၁၉ ခုနှစ်၊ ဇန်နဝါရီ ၁၇ ရက်မှ ၁၈ ရက်အထိ ကျင်းပသည့် အာဆီယံ နိုင်ငံခြားရေးဝန်ကြီးများ၏ သီးသန့်အစည်းအဝေးသို့ တက်ရောက်ခဲ့ပြီး အာဆီယံ၏ ပြင်ပဆက်ဆံရေး၊ ဒေသတွင်းနှင့် နိုင်ငံတကာရေးရာ ကိစ္စရပ်များ၊ အာဆီယံ ကူညီပံ့ပိုးပေးနိုင်မည့် နယ်ပယ်များနှင့် ပတ်သက်၍ ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#)



**ငြိမ်းချမ်းရေးဖြစ်စဉ်ရက်စွဲစဉ်မှတ်တမ်း**  
**အတွဲ (၃) ၊ အမှတ် (၂) ၊ ဇန်နဝါရီလ ၂၀၁၉**

- ❖ ဇန်နဝါရီလ ၁၉ ရက်နေ့ နံနက် ၉ နာရီတွင် ရန်ကုန်မြို့ မရမ်းကုန်း မြို့နယ် ကမ္ဘာအေးဘုရားလမ်းရှိ သာသနာရေးနှင့် ယဉ်ကျေးမှု ဝန်ကြီးဌာန ဝန်ကြီးရုံး (ရန်ကုန်ရုံးခွဲ) ဧည့်ခန်းမ၌ သာသနာရေးနှင့် ယဉ်ကျေးမှုဝန်ကြီးဌာန ပြည်ထောင်စုဝန်ကြီး သူရဦးအောင်ကို နှင့် တရုတ်နိုင်ငံ ယူနန်ပြည်နယ် ပါတီကော်မတီဝင် ပြန်ကြားရေးဝန်ကြီး ဌာနဝန်ကြီး H.E. Zhao Jin နှင့်အဖွဲ့သည် တွေ့ဆုံခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#)
- ❖ တပ်မတော် ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် ဗိုလ်ချုပ်မှူးကြီး မင်းအောင်လှိုင် ဦးဆောင်သည့် မြန်မာ့ တပ်မတော်ချစ်ကြည်ရေး ကိုယ်စားလှယ်အဖွဲ့သည် လာအို အမျိုးသား ကာကွယ်ရေးဝန်ကြီး General Chansamone Chanyalath ၏ ဖိတ်ကြားချက်အရ လာအို ပြည်သူ့ တပ်မတော် တည်ထောင်မှု နှစ် (၇၀)ပြည့် စစ်ရေးပြ အခမ်းအနားသို့ တက်ရောက်ခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#)
- ❖ ကုလသမဂ္ဂအတွင်းရေးမှူးချုပ်၏ မြန်မာနိုင်ငံဆိုင်ရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် Ms. Christine SchranerBurgener နှင့်အဖွဲ့သည် ရခိုင်ပြည်နယ် ဝန်ကြီးချုပ် ဦးညီပုအား ရခိုင်ပြည်နယ် အစိုးရအဖွဲ့ရုံး အထူးဧည့်ခန်းမဆောင်၌ သွားရောက်တွေ့ဆုံပြီး ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်းစီးပွားရေး၊ လူမှုရေး၊ ငြိမ်းချမ်းတည်ငြိမ်ရေးနှင့် ဇန်နဝါရီ ၄ ရက်က ရခိုင်ပြည်နယ်အတွင်း ဖြစ်ပွားခဲ့သော ဖြစ်စဉ်များနှင့် ပတ်သက်၍ မေးမြန်း ဆွေးနွေးခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#)
- ❖ ကာကွယ်ရေးဦးစီးချုပ် မင်းအောင်လှိုင်သည် တရုတ်နိုင်ငံ နိုင်ငံခြားရေး ဝန်ကြီးဌာန၏ အာရှရေးရာ အထူးကိုယ်စားလှယ် H.E. Mr. Sun Guoxiang အားလက်ခံတွေ့ဆုံခဲ့သည်။ တွေ့ဆုံရာတွင် H.E. Mr. Sun Guoxiang မှ ၂၀၁၈ ခုနှစ် ဒီဇင်ဘာ ၂၁ ရက် တပ်မတော်၏ ထုတ်ပြန်ချက်ကို တရုတ်နိုင်ငံက ထောက်ခံကြောင်း၊ ရခိုင်ပြည်နယ် အတွင်း AA သောင်းကျန်းသူအဖွဲ့က နယ်ခြားစောင့် ရဲကင်းစခန်းများအား တိုက်ခိုက်ခဲ့ခြင်းသည် လက်မခံနိုင်စရာ တာဝန်မဲ့လုပ်ရပ်ဖြစ်၍ တရုတ်နိုင်ငံမှ ပြင်းထန်စွာ ရှုတ်ချကြောင်း ပြောဆိုခဲ့သည်။ [\(MOI\)](#) [\(RFA\)](#)